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سرویس سیاســی-  انتخابات مجلــس یازدهم که 
عملا وزن کشــی درون جریانی اصولگرایان بود همان طور 
که پیش بینی می شد، گذشت و مجلسی تمام اصولگرا رقم 
خورد. بازی اما هنوز تمام نشــده اســت. فاز دوم رقابت ها 
یعنی انتخابات هیات رئیســه و مشــخصا رئیس مجلس 
حســاس ترین مرحله است و طیف های مختلف اصولگرا 
بلافاصله بعد از مشخص شدن نتیجه انتخابات دوم اسفند، 
آن را کلید زدند. مدعی اصلی کرســی ریاست محمدباقر 
قالیباف است. او از خیر پاستور نشینی نگذشته تا به بهارستان 
برود و روی یک صندلی معمولی بنشیند. این طور که به نظر 
می رسد شهردار پیشین پایتخت برای تکیه زدن برای جای 

لاریجانی مسیر سختی در پیش دارد. 
رقیب جدی

کرسی ریاست مجلس در غیاب علی لاریجانی، پنج و 
شاید هم 6 متقاضی دارد. محمدباقر قالیباف، علیرضا زاکانی، 
مرتضی آقاتهرانی، مصطفی میرسلیم و شاید محمد مهدی 
زاهدی و ســید شمس الدین حسینی. در این میان علیرضا 
زاکانی را می توان جدی ترین رقیب قالبیاف به حساب آورد. 
این طور که معلوم اســت و به گوش می رســد او از همین 
حالا تلاش ها و رایزنی هایی را برای رئیس شــدن شــروع 
کرده است. نکته اینجاست که گویا شانسش هم کم نیست. 
زاکانــی در این انتخابــات ۱۹۰ هزار و ۴۲۲ رای آورد و نفر 
سوم قم شد. او برخلاف قالیباف قبلا هم نماینده مجلس بوده 
و در همین دوران خود را به عنوان یک چهره ضد برجام به 
همگان شناسانده است. باید این احتمال را در نظر گرفت که 
اگر زاکانی شخصا نخواهد رییس مجلس شود، می تواند در 

ریاست گزینه پایداری یعنی آقاتهرانی موثر باشد.
گزینه پایداری

آقاتهرانــی را نیز نباید دســت کم گرفــت. بالاخره 
نماینــدگان نزدیک به جبهه پایداری در مجلس یازدهم کم 

نیســتند. از آنجایی هم که در جریان انتخابات دوم اسفند، 
درست در دقیقه ۹۰ از خر شیطان پایین آمده و به ائتلاف با 
شانا رضایت دادند، حتما منتظر اجرت همراهی خود بوده 
و در انتخابات هیات رییسه سهم خواهی می کنند. این را نیز 
باید در نظر داشت که این بار مثل هفته منتهی به دوم اسفند 
نگران شکست در صورت عدم همراهی با شورای ائتلافی ها 

نیستند و می توانند خیلی جدی بر موضع خود پافشاری کرده 
و آقاتهرانی را آن بالا بنشــانند. ضمن اینکه آقاتهرانی سابقه 
نمایندگی در ادوار هشــتم و نهم را داشــته و از این جهت 
نسبت به قالیباف دســت بالا را دارد. او با ۸6۸ هزار و ۳۱۸ 
رای نفر سوم تهران شده و دبیرکلی جبهه پایداری است یعنی 

تشکیلاتی منسجم پشت سر دارد.
رقبای درجه دو

شاید زاکانی و بعد هم آقاتهرانی رقبای اصلی قالیباف 
باشند اما این به معنی آن نیست که رئیس آتی مجلس حتما 
یکی از این سه نفر است. به هرحال گزینه های درجه دومی 
هم در بین هستند.  مثلا مصطفی میرسلیم که با ۸۹۲ هزار و 

۳۱۸ رای نفر دوم تهران شده و با اتکا به سابقه خود در عرصه 
سیاست می تواند خواهان این کرسی باشد. او از قدیمی های 
حزب کهنه کار موتلفه اســت و البته نسبت به آقاتهرانی در 
مجلس یازدهم هواداران کمتری دارد. محمدمهدی زاهدی 
دیگر گزینه ای اســت که از سوی رسانه ها مطرح می شود و 
البته نمی توان او را چندان جدی گرفت. او به عنوان نفر دوم 
کرمان راهی بهارســتان شــده و در مجلس دهم نیز پس از 
محمدرضا عارف به ریاست کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس رسید و اکنون سابقه ریاست یک کمیسیون را هم در 
کارنامه دارد. زاهدی همچنین با توجه به وزارت در دوران 
احمدی نــژاد می تواند روی آرای نمایندگان نزدیک به وی 
حســاب کند و شــاید بتواند حمایت جبهه پایداری را هم 

جلب کند.  
سید شمس الدین حســینی نیز دیگر گزینه ای است 
که اخیرا از ســوی برخی رسانه ها مطرح می شود. این طور 
که معلوم است وزیر اقتصادی احمدی نژاد حسابی رایزنی 
و برخــی را متقاعــد کرده که مجلس یازدهــم با توجه به 
اوضاع و احوال کشــور، نیازمند یک رئیس مسلط به حوزه 
اقتصاد اســت. حسینی نیز مثل زاهدی به واسطه نزدیکی با 
احمدی نژآد می تواند به جلب حمایت پایداری فکر کند. به 
این ترتیب اگر زاکانی مایل یه رئیس شدن نباشد و صرفا با 
پایداری همراهی کند، بعید نیست که چانه زنی های حسینی 
به سرانجام رسد و بتواند خود را به عنوان گزینه اصلی این 
طیف مطرح کند. حتی در این صورت نیز بعید است که در 
مقابل قالیباف شانسی داشته باشد اما هیچ چیز از حالا معلوم 
نیســت. باید تا خرداد منتظر ماند و دید که مجلس آتی بعد 
از شــروع به کار چطور پیش می رود . باید دید که در نتیجه 
رقابت های پیش  رو نواصولگرایان و قالیباف به رویای خود 
می رسند یا فعالان سیاســی در این جریان از سردار خلبان 

چیزی شبیه محمدرضا عارف در مجلس دهم می سازند.

سرویس سیاسی- رییس مجلس شورای اسلامی 
گفت: ارتش جمهوری اسلامی از مظاهر و عناصر قدرت 
ملی اســت که با تکیه بر رزمندگان و فرماندهان مومن و 
متدین و تقدیم ده ها هزار شــهید در دوران دفاع مقدس، 
کارنامه ای ســتودنی و به یاد ماندنی در پیش چشم ملت 

و آیندگان دارد. 
علی لاریجانی رییس مجلس شــورای اسلامی در 

پیامی به مناسبت روز ارتش نوشت : 
»۲۹ فروردیــن که مزین به نــام پرافتخار ارتش و 
گرامیداشــت آن اســت،  یادآور تجلیل از دلاورمردان  
رشــید و جان برکف  و مجاهدت های حماسی آنان در  

سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی است.
ارتش جمهوری اسلامی به  انقلاب بزرگ اسلامی  
و ملتی تمدن ساز  تعلق دارد و خود  همواره در خدمت 

اهداف مردم و  انقلاب آرمانی آنان قرار داشــته اســت . 
پیروزی های درخشان ارتش قهرمان جمهوری اسلامی  
در ســنگرهای متعدد رزمی و عرصه های متنوع دفاعی  
از جلوه هــای افتخار و عظمت ملت ایران و ثبات بخش 
امنیــت و اقتدار  در مرزهای زمینــی، دریایی و هوایی 

کشور است.
ارتش جمهوری اسلامی  از  مظاهر و عناصر قدرت 
ملی است که با  تکیه بر رزمندگان و فرماندهان مومن و 
متدین و تقدیم ده ها هزار شــهید در دوران دفاع مقدس، 
کارنامه ای ســتودنی و به یاد ماندنی در پیش چشم ملت 

و آیندگان دارد.
ارتشــیان غیور و دلاور و مجموعه نیروهای مسلح 
کشور با تجلی عزت،  پایمردی،  صلابت و اراده استوار 
خویــش همواره دسیســه های دشــمنان و توطئه های  
بداندیشــان ملت را  با شکست و ناکامی  مواجه کرده اند 
و بی شک عزت  و اقتدار امروز  ایران  اسلامی،  مرهون 

مقاومت و ایثار  این  فرزندان برومند است.
دلیر مردان ارتش ســرافراز جمهوری اسلامی در 
دوران هشت سال  دفاع مقدس در مقابل تهاجم دشمن، 
با دانش، تجربه و فداکاری، سینه سپر  کردند  و در زمان 
صلح  با کارآمدی و آمادگی کامل، مایه  اطمینان و آرامش 

خاطر ملت شدند. 
امدادرســانی های ارتش و  دیگر نیروهای مسلح   
به مــردم در جریان حوادث طبیعــی و  اخیرا درمقابله 
با  شــیوع کرونا  حیاتی، اثربخش و گره گشای بسیاری 
از مشــکلات  بوده است.؛ چراکه این نیروهای مومن و 
فــداکار  بــا  اعتقاد قلبی و با همه  وجود و امکاناتِ خود  

به کمک مردم می شتابند.

آیاپایداریکرسیریاسترابهقالیبافمیدهد؟

علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی:

ارتشکارنامهایستودنیدرپیشچشمملتو
آیندگاندارد

رقابت اصولگرایان وارد فاز دوم شده و باید دید که نتیجه این وزن کشی چه کسی بر کرسی ریاست مجلس تکیه می زند.

سیاسی
ناصر ایمانی تحلیلگر مسائل سیاسی: 

قالیباف  نباید مجلس را پله ای 
برای رسیدن به پاستور بداند

منتخب مردم بناب در مجلس  شورای اسلامی:

مستقل ها فراکسیونی ۱۰۰ نفره 
تشکیل می دهند

سرویس سیاسی- ناصر ایمانی گفت: آقای قالیباف به طور طبیعی باید در مجلس 
بماند و اگر بخواهد به مجلس یک ساله نگاه کند و قصد ریاست جمهوری داشته باشد، خاصه 
وقتی که رئیس مجلس شود، برای اعتبار سیاسی خودش هم خوب نیست. بحث ریاست 
مجلس یازدهم به یکی از موضوعات مهم این روزهای سیاســت ایران تبدیل شده است؛ 
به نحوی که برخی محمدباقر قالیباف را رئیس مجلس آینده می دانند و برخی هم باور دارند 
باتوجه به زمینه های اختلاف میان طیف های اصولگرایی، ممکن است این پیش بینی درست 
نباشد و فردی مانند علیرضا زاکانی گوی رقابت را از قالیباف برباید و رئیس مجلس بشود. از 
سوی دیگر این خبر هم به گوش می رسد که گویا طیف نزدیک به پایداری برای تن دادن به 
ریاست  قالیباف شرط گذاشته اند که او باید تعهد بدهد که از کرسی ریاست مجلس به عنوان 
پله ای برای رسیدن به ریاست جمهوری استفاده نکند ناصر ایمانی، تحلیلگر مسائل سیاسی 
دربــاره این موضوع گفت: »در همه ادوار مجلس برای انتخاب رئیس مجلس بحث های 
مختلف درگرفته است و معمولا چندنفر هم برای این سِمت نامزد می شوند. همه این ها در 
دوره یازدهم مجلس هم رخ خواهد داد و امری طبیعی است و طیف های مختلف اکثریت 
برای افرادی که قصد ریاست مجلس دارند شروطی می گذارند و این هم مسئله جدیدی 
نیست. البته من معتقدم میثاق نامه ای دربرابر آقای قالیباف گذاشته نمی شود و اگر بحثی باشد 
به صورت شفاهی خواهد بود و معلوم نیست که او هم شرط ها را بپذیرد یا نه«. او ادامه داد: 
»برای تشریح موضوع یک مثال می زنم؛ به یاد داریم که وقتی مجلس ششم که متشکل از 
نیروهای دوم خردادی بود روی کار آمد، بحثی جدی بر سر ریاست مجلس میان نمایندگان 
درگرفت. اکثریت دوم خردادی ها نظرشــان روی آقایان بهزاد نبوی یا محمدرضا خاتمی 
بود که در نهایت با مصالحه ای که رخ داد و بر اساس مصلحت، آقای کروبی رئیس مجلس 
شــد. این مثال را یادآوری کردم تا بگویم که در آن زمان هم که اکثریت مجلس در اختیار 
یک جریان سیاسی بود، همین بحث ها وجود داشت. در عین حال تصور می کنم اگر آقای 

قالیباف تن به توافق ها هم ندهد، بازهم زمینه های ریاست مجلس را دارد«.
ایمانی در پاسخ به این پرسش که آیا قالیباف ریاست مجلس را پله ای برای رسیدن به 
ریاست جمهوری می داند یا خیر، اظهار کرد: »آقای قالیباف به طور طبیعی باید در مجلس 
بماند و اگر بخواهد به مجلس یک ساله نگاه کند خاصه وقتی که رئیس مجلس شود، برای 
اعتبار سیاســی خودش هم خوب نیســت. او باید برنامه ای چهارساله و نه یک ساله برای 
مجلس داشــته باشد. حالا اگر یک نماینده ســاده بشود و ریئس نشود، شاید قدری قابل 
پذیرش باشد که نامزد ریاست جمهوری شود، هرچند آن هم درست نیست اما اقدام برای 
ریاست جمهوری از کرسی ریاست مجلس پسندیده نیست«. این فعال سیاسی در پاسخ به 
پرسشی دیگر مبنی بر اینکه آیا این احتمال وجود دارد که قالیباف در صورت رئیس مجلس 
نشــدن سرنوشتی مشــابه محمدرضا عارف را پیدا کند و عمر سیاسی اش به پایان برسد، 
گفت: »قیاس آقای قالیباف با آقای عارف کاملا اشتباه است زیرا تفاوت زیادی بین این دو 
شخصیت وجود دارد. آقای قالیباف را از جهت انرژی سرشار، سابقه طولانی مدیریت و 
ایده پرداز بودن و خلاق بودن به هیچ وجه نمی توان با آقای عارف مقایسه کرد. آقای قالیباف 
حتی اگر رئیس مجلس هم نشود، رئیس یکی از کمیسیون ها می شود و حتی اگر مسئولیتی 
در مجلس هم نداشته باشد، چنان تأثیرگذار خواهد بود که بازهم می تواند در مسئولیت های 
دیگر ایفــای نقش کند«. ایمانی در پایان درباره اختلاف نظرهای پایداری ها با بدنه اصلی 
جریان اصولگرایی و تأثیر آن بر انتخاب رئیس مجلس هم گفت: »توافق طیف های مختلف 
اصولگرایی به راحتی به دست نیامد و امیدوارم به سادگی هم از دست نرود. تصور می کنم 
خود نیروهای جبهه پایداری  هم می دانند که شکسته شدن وحدت ضررهای زیادی را در 
پی خواهد داشــت زیرا مردم از مجلس اصولگرای یازدهم انتظار دارند که اقدامات مثبتی 
انجام شــود و به هرحال اگر قرار باشد در ابتدای کار و در موضوع انتخابات رئیس مجلس 
اختلاف نظرها بالابگیرد، ادامه وحدت در چهارسال پیش روی مجلس سخت خواهد بود«.

سرویس سیاسی-  محمد باقری منتخب مردم بناب در مجلس گفت: برخی نمایندگان 
شاید در ظاهر بگویند ما در زمره شورای ائتلاف نیروهای انقلاب هستیم اما در عمل تعلق 
سیاسی دیگری دارند، من پشت پرده گرایش سیاسی آنها را می دانم. اوضاع کشور کرونایی 
است اما اهل سیاست برنامه های خود را پیش می برند. سلایق مختلف اصولگرا با علم به 
اینکه اکثریت قریب به اتفاق کرسی ها در اختیار جناح خودشان است، برای مشخص کردن 
ترکیب هیأت رئیســه مجلس آینده در حال رایزنی و لابی گری با یکدیگر هستند. حجت 
الاســلام محمد باقری بنابی منتخب مردم بناب در مجلس یازدهم معتقد است »هر اتفاقی 
ممکن است زمان رأی گیری برای انتخاب رئیس مجلس آینده بیفتد و کسی که فکر می کرد 

قطعا رئیس می شود، حتی نتواند ۱۰۰ رأی بیاورد.«
مشروح گفتگوی محمد باقری بنابی را در ادامه بخوانید.

آماری که از نمایندگان مســتقل و اصلاح طلب در مجلس آینده اعلام می شود 
متفاوت است، شما از جمله آنها هستید، آیا این گروه از نمایندگان می توانند فراکسیونی 
مستقل از نمایندگان منسوب به پایداری و شورای ائتلاف نیروهای انقلاب تشکیل دهند؟

بله، ولی ما اسم فراکسیون را مستقل نمی گذاریم.
فکر می کنید این فراکسیون چه تعداد عضو داشته باشد؟

حدود ۱۰۰ نفر از نمایندگان خارج از ائتلاف های انتخاباتی وارد مجلس شدند و رأی 
و نظر آنها قطعا تأثیرگذار خواهند بود.

آیا این نمایندگان با هم نشستی هم داشتند؟
کارهای مربوط به تشکیل فراکسیون را پیگیر هستیم.

آقای پزشکیان هم در مجموعه شما قرار دارد؟
خیر، هنوز نیستند.

با ایشان صحبتی داشتید؟
صحبتی نداشــتیم چون آنها اصلاح طلب هســتند، ما با نمایندگانی که واقعا مستقل 

هستند داریم کار می کنیم.
در واقع 100 نماینده مستقلی که فرمودید نه جزء پایداری ها هستند و نه منسوب 

به شورای ائتلاف نیروهای انقلاب؟
بله، نمایندگانی با گرایش انقلابی و ولایی هستند ولی این دسته بندی های سیاسی 

را قبول ندارند.
پس مستقل از پایداری و شورای ائتلاف نیروهای انقلاب عمل می کنند؟

بله. حالا باید دید در آینده چه اتفاقی می افتد.
نام آقایان قالیباف، زاکانی، نیکزاد و میرسلیم برای کسب کرسی ریاست مجلس 

آینده مطرح است، به نظر شما چه کسی شانس بیشتری دارد؟
پیگیر موضوع هستیم اما روی نام گزینه مطلوب به جمع بندی نرسیدیم.

آیا از الان می توانیم بگوییم آقای قالیباف یا زاکانی رئیس مجلس آینده خواهند 
بود؟

مشــخص نیست چه اتفاقی در مجلس بیفتد. از الان نمی توانیم بگوییم رئیس آقای 
نیکزاد، زاکانی یا قالیباف است. هم اکنون طیف های سیاسی زیادی در مجلس حضور دارند 
و همین کار را سخت می کند. در دوره دهم هم شاهد بودیم که آقای عارف می گفت ۱7۰ 
نماینده با لیست امید وارد پارلمان شدند بنابراین من ۱7۰ رأی در مجلس دارم و قطعا رئیس 
می شوم اما وقتی کار به رقابت در صحن علنی رسید، نتیجه طور دیگری رقم خورد. امروز 
نیز خیلی ها با لیســت شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب به مجلس راه یافتند اما وقتی وارد 

مجلس شوند شاید رویکرد دیگری را دنبال کنند.
آیا آقای قالیباف یا زاکانی می توانند رأی نمایندگان مســتقل را به حساب خود 

بگذارند یا آنکه تضمینی ندارد که سمت و سوی آرا به چه سمتی برود؟
خیر هیچ تضمینی ندارد.

شما برنامه های آقای میرسلیم را هم بررسی کردید؟
تماســی داشتیم. البته قبلا ایشان خیلی دنبال کسب کرسی ریاست بود اما وقتی دید 

خیلی اقبال قوی وجود ندارد دیگر پیگیر این مسئله نیست.
پس می توان گفت آقای میرسلیم از کسب کرسی ریاست مجلس آینده منصرف 

شده است؟
بله، منصرف شدند چون دیگر تحرکی هم نمی بینیم که همچنان دنبال چنین مسئله 

ای باشند.
آیا آقای پزشکیان این دوره شانس دارد که در جایگاه هیأت رئیسه بنشیند؟

مجلس آینده نیز مثل مجلس دهم است و هر اتفاقی امکان دارد رخ دهد.
یعنی اگر آقای پزشکیان مجدد نایب رئیس مجلس آینده شد نباید تعجب کرد؟

خیر، اصلا نباید تعجب کرد. از آن طرف هم می گویم، کسانی که فکر می کنند رأی 
تضمینی برای کســب کرسی ریاست دارند شاید در روز رأی گیری برای انتخابات هیأت 
رئیسه ۱۰۰ رأی هم نیاورند چون شاید برخی نمایندگان در ظاهر بگویند ما در زمره شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب هســتیم اما در عمل تعلق سیاســی دیگری دارند، من پشت پرده 

گرایش سیاسی آنها را می دانم.

سرویس سیاسی- عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: مردم هم تاکنون از 
نظرات دولت تبعیت کردند چون دولت هر زمانی هر تصمیم گرفت مردم همراهی نشان 

دادند اگر هم نقایصی وجود داشت به خاطر عدم تصمیم گیری درست دولت داشت.
دولــت روحانــی بالاخره تصمیم خودش را گرفت و اعــلام کرد با رعایت فاصله 
گذاری، مردم به فعالیت های عادی روزانه بپردازند اما این تصمیم در خود دولت منتقدان 
جدی دارد. وزارت بهداشــت معتقد اســت نباید در زمان کنونی اقتصاد را بر ســلامت 

جامعه اولویت داد.
از طرفی دولت اعلام کرده که حاضر است وام یک میلیونی با سود ۱۲ درصد به مردم 
بدهد که همین مسئله با انتقادهایی روبه رو شد. درباره عملکرد دولت حسن روحانی برای 
مدیریت بیماری کرونا با حسین مظفر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفتگو کردیم.

مشروح گفتگوی حسین مظفر را در ادامه بخوانید.
به نظر شما دولت در مدیریت بیماری کرونا چه عملکردی داشت؟

دولت از اول رفتار متناقضی در مدیریت کرونا داشــت، همین مســئله مشکلاتی را 
ایجاد کرد. روزهای نخســت دولت اعتقادی به ایجاد محدودیت رفت و آمد و قرنطینه 
نداشــت، حتی اعلام کرد »قرنطینه و ایجاد محدودیت در رفت و آمد کار قرون وسطایی 
است«، همین مسئله عاملی شد تا مردم نکات بهداشتی را کمتر رعایت کنند چون به حرف 
دولت اعتماد کردند؛ نتیجه آن بود که بیماری کرونا شــیوع بیشتری پیدا کرد و دولت دید 
که موضوع جدی اســت. در این مرحله تصمیم به اعمال محدودیت رفت و آمد، فاصله 
گذاری اجتماعی و قرنطینه سازی گرفت. مردم هم تاکنون از نظرات دولت تبعیت کردند 
چون دولت هر زمانی هر تصمیم گرفت مردم همراهی نشان دادند اگر هم نقایصی وجود 
داشــت به خاطر عدم تصمیم گیری درستی بود که دولت داشت. البته دولت تلاش هایی 
را انجام داد و نباید قدرنشناسی کرد. وزارت بهداشت و درمان خیلی تلاش کرد تا شیوع 
بیماری کنترل شود ولی در مجموع دولت می توانست بهتر از این عمل کند تا آسیب های 

کرونا به کشور ما کمتر باشد.
دو دیدگاه در دولت وجود دارد وزارت بهداشــت معتقد است »گرچه برچیدن 
محدودیت های رفت و آمد و از ســرگیری فعالیت کسبه و بازار در کوتاه مدت آثار 
اقتصادی خواهد داشــت اما موجب شیوع شدید بیماری کرونا می شود« اما بخشی 
دیگری از قوه مجریه بر این باور است باید به اقتصاد اولویت داد، نظر شما چیست؟

نظر کارشناســان باید ملاک قرار گیرد. با این مســئله نباید دســتوری و تحکم آمیز 
برخورد کرد. معتقدم این محدودیت ها مشــکلات اقتصادی را بر مردم تحمیل می کند 
اما جان مردم مهمتر از مشــکلات اقتصادی اســت بنابراین باید در اولویت قرار گیرد. در 
مجموع باید این موضوع به صورت اقناعی بین دولت و وزارت بهداشت حل شود تا در 

آینده مشکلاتی را به بار نیاورد.
در ســایر کشــورها دولت مبلغی را به خانوارها کمک می کند تا آنها در خانه 
بمانند، به نظر شما اعطای وام یک میلیونی با سود 12 درصد تصمیم درستی از جانب 

دولت بود؟
وام یک میلیونی مبلغش ناچیز اســت و ســود و بهره ۱۲ درصدی اش نیز مشکلاتی 
را به مردم تحمیل می کند، نتیجه اش نیز آن خواهد بود که پس دادن وام ســخت تر می 
شود. دولت باید به صورت بسته های حمایتی اقداماتی را برای کمک به مردم سامان دهد.

برای پساکرونا باید چه تدبیری اندیشیده شود، آیا مجمع تشخیص مصلحت نظام 
درباره پساکرونا سیاستگذاری انجام خواهد داد؟

مجمع تحلیلی را ارائه می دهد تا مشخص کند چقدر سیاست های کلی سلامت در 
موضوع بیماری کرونا رعایت شــده است و اگر این سیاست ها کامل اجرا می شد چقدر 
میزان شــیوع بیماری کاهش پیدا می کرد. قطعا بررســی آثار و تبعات بیماری کرونا در 
دستور کار مجمع تشیخص مصلحت نظام قرار خواهد گرفت. کمیسیون های اجتماعی و 
اقتصادی مجمع براساس دستور جناب آقای لاریجانی و رضایی در حال بررسی موضوع 

هستند و گزارش آنها در دستور کار مجمع قرار خواهد گرفت.
در واقع مجمع برای پسا کرونا پیشنهادات خودش را ارائه می دهد؟

بله. مسئله مورد بررسی قرار می گیرد که ارائه شود.

حسین مظفر عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام: 

جان مردم مهمتر از اقتصاد است

ایرانی ها کماکان بزرگترین 
خریداران ملک در ترکیه

سرویس سیاسی-طبق قوانین جدید، اتباع خارجی با خرید خانه ای به ارزش ۲۵۰ هزار 
دلار و بالاتر می توانند شهروندی و تابعیت ترکیه را به دست آورند. شهروندان ایرانی باز هم 
بزرگ ترین گروه خارجی خریدار ملک در ترکیه معرفی شدند. به دنبال شیوع کرونا در ترکیه، 
تمایل اتباع خارجی برای خرید خانه در ترکیه کاهش داشته است؛ به گونه ای که طبق اعلام 
مرکز آمار این کشــور، در ســه ماهه نخست امسال، میزان خرید خانه توسط اتباع خارجی با 
هدف اخذ اقامت و شهروندی ترکیه نسبت به مدت مشابه سال قبل سه درصد کاهش داشته 

و به ۳۰۳6 مورد رسیده است.
به گفته مرکز آمار ترکیه، طی این مدت اتباع ایرانی با خرید ۴6۵ خانه بزرگ ترین گروه 
خریدار مسکن ترکیه بوده اند و عراقی ها با ۴۲6 واحد، روس ها با ۲۲7 واحد، افغان ها با ۱۸۴ 
واحد و فلسطینی ها با ۱۱۹ واحد به ترتیب دومین تا پنجمین گروه بزرگ خریدار مسکن در 
ترکیه بوده اند. در ســه ماهه نخســت امال ۳۴۱ هزار و ۳۸ مورد انتقال ملک در ترکیه به ثبت 
رسیده است که نسبت به مدت مشابه سال قبل حدود ۳۳ درصد افزایش پیدا کرده است. ۱۰7 

هزار و ۴۳۲ خانه از خانه های فوق نوساز بوده اند. 
اســتانبول کماکان اصلی ترین مقصد خرید ملک در ترکیه بوده اســت؛ به گونه ای که 
۱۸.۳ درصد کل املاک )معادل ۱۹ هزار و ۸۴6 دستگاه( از خانه های خریداری شده مربوط 
به استانبول بوده است. پس از این شهر، آنکارا با ۱۲ هزار و ۴۰۹ واحد و ازمیر با 7۱۳۱ واحد 
در رده های دوم و سوم قرار گرفته اند. یک معامله گر مسکن ترک گفت: انتظار می رود امسال 
شاهد جهش چندانی در خرید خانه در ترکیه به ویژه توسط اتباع خارجی نباشیم اما باید توجه 
داشــت که در شــرایط رکود، قیمت ها در پایین ترین سطح ممکن قرار می گیرد و این برای 
خریداران واقعی یک فرصت طلایی خواهد بود. طبق قوانین جدید، اتباع خارجی با خرید 
خانه ای به ارزش ۲۵۰ هزار دلار و بالاتر می توانند شهروندی و تابعیت ترکیه را به دست آورند. 

از زمان تصویب این قانون، خرید خانه توسط خارجی ها رونق زیادی گرفته است.

قدردانی
این روزها که همه مردم شهر تلاش می کنند تا خود را از شر ویروس کرونا در امان نگه دارند 
پرسنل شرکت عمران، آب و خدمات شهری کیش، با نظارت بازرسان بهداشت محیط مرکز 
توسعه سلامت کیش، رسالت جمع آوری زباله های قرنطینه ای، انتقال بیماری و پاک کردن 

شهر را برعهده دارند.
این روزها که همه جا پر شــده اســت از قهرمانان سفیدپوشی که در بیمارستان ها و مراکز 
بهداشتی در خط مقدم مقابله با کرونا ایستاده اند و رو در رو با ویروس و در نبردی تن به 

تن با همه کمبودها و دلهره ها. و »مرگ« گاه به گاه، برخی از آن ها را صدا می زند ...
اما در همین خط مقدم، بســیاری دیگر هم ایســتاده اند، با جان، بازی می کنند و دریغ اگر 

فراموششان کنیم؛ آن ها که تن این خاکپاره مرجانی را از ویروس پاک می کنند.
و اینجا کیش بعد از حدود 60 روز دست و پنجه نرم کردن با کرونا ... 

به پاس خدمات این عزیزان و قدردانی از زحماتشان سر تعظیم فرود می آوریم.

مرکزتوسعهوسلامتکیش

۲۹ فروردین که مزین به نام پرافتخار ارتش و گرامیداشــت آن است،  یادآور تجلیل از دلاورمردان  
رشید و جان برکف  و مجاهدت های حماسی آنان در  سال های پس از پیروزی انقلاب اسلامی است.

فاز دوم رقابت ها یعنی انتخابات هیات رئیسه 
و مشخصا رئیس مجلس حساس ترین مرحله 
است و طیف های مختلف اصولگرا بلافاصله بعد 
از مشخص شدن نتیجه انتخابات دوم اسفند، 
آن را کلید زدند. مدعی اصلی کرســی ریاست 
محمدباقر قالیباف اســت. او از خیر پاســتور 
نشینی نگذشته تا به بهارستان برود و روی یک 
صندلی معمولی بنشــیند. این طور که به نظر 
می رسد شهردار پیشین پایتخت برای تکیه زدن 
برای جای لاریجانی مسیر سختی در پیش دارد. 


